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DATUM 24-3-2020 

AAN Leden van de commissie M&M 

VAN Rob van Muileokm 

DOORKIESNUMMER 2104 

ONDERWERP 
Schriftelijke reactie n.a.v. opwaardering PvdD en GroenLinks Voortgangsrapportage  
Uitvoeringsagenda en Rapportage Luchtkwaliteit 

Geachte leden van de commissie Milieu en Mobiliteit, 

 

Graag ga ik middels dit memo schriftelijk in op de opwaarderingsverzoeken van Partij voor de Dieren en 

GroenLinks voor de commissie M&M van 25 maart 2020. Beide fracties hebben vragen gesteld over de 

Voortgangsrapportage Uitvoeringsagenda Gezonde Lucht en de Rapportage Luchtkwaliteit. Omdat de vragen 

voor een deel op het gebied van Mobiliteit liggen is de beantwoording in afstemming met gedeputeerde 

Schaddelee tot stand gekomen.  

 

PvdD 

1. In hoofdstuk 2.6.1 Schone binnenvaart wordt gesproken over de mogelijkheid om verduurzaming te 

stimuleren door havengelden te wijzigen en door de aanleg van walstroom. Hier is volgens de 

voortgangsrapportage nog niet aan gewerkt. We horen graag van het college of en welke doelstellingen 

zij hierin heeft gedurende deze coalitieperiode en hoe zij daar nu aan werkt. 

 

Schone binnenvaart is opgenomen in de Uitvoeringsagenda Goederenvervoer 2019-2023 die onlangs is 

vastgesteld en waarvan we nu bezig zijn met de opstart. Doelstelling hierbij is het verbeteren de 

luchtkwaliteit en het klimaat, door het terugdringen van de uitstoot van stikstofoxiden (NOx) en 

koolstofdioxide (CO2). In dit kader gaan we onderzoeken welke maatregelen kunnen bijdragen aan de 

verduurzaming en welke rol wij hier als provincie in kunnen nemen. Eind 2020 hopen we hierop een 

meer concreet antwoord te kunnen geven. 

 

2. De Partij voor de Dieren wil graag dat in niet-stedelijk gebied meer elektrische deelauto’s beschikbaar 

komen. In december jl. heeft minister Van Veldhoven hierover ook een akkoord gesloten met de 20 

grootste plattelandsgemeenten, voor 100.000 deelauto’sin 2021. Zie: https://nos.nl/artikel/2315251-

akkoord-met-grootste-plattelandsgemeenten-over-een-jaar-100-000-deelauto-s.html. Is de gedeputeerde 

bereid om in Utrechtse niet-stedelijke gebieden te inventariseren of het aanbieden van deelauto’s daar 

ook een positief effect zou hebben, en zo ja, hoe dat kan worden vormgegeven met de betreffende 

gemeenten? 

 

In verschillende plattelandsgemeenten in Nederland worden deelauto’s ingezet als vervanging voor het 

OV. Wij voorzien hier voor nu geen actie op, omdat dit niet nodig is in de provincie Utrecht. In de 

provincie Utrecht is voldoende openbaar vervoer, ook kleinschalig. Hiermee is de basismobiliteit 

gewaarborgd. We bekijken dit wel als mogelijkheid in de MaaS pilot in Leidsche Rijn waar ook deelauto’s 

worden aangeboden. 
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GroenLinks 

1. In de samenvattende Statenbrief staat dat de concentraties van fijnstof en de fijnere fractie van fijnstof 

nog niet voldoen aan de WHO-normen en dat dat in 2020 ook nog het geval is. In 2030 voldoen de 

concentraties naar verwachting wel aan de advieswaarden met uitzondering van enkele drukke 

stedelijke gebieden. GroenLinks meent dat het geheel aan de WHO-normen moet voldoen. Wat moet er 

gebeuren om ook deze gebieden binnen de advieswaarden van het WHO te brengen?  

 

Voldoen aan de WHO advieswaarden in de drukste stedelijke gebieden is de grootste uitdaging omdat 

de achtergrondconcentraties hoger zijn in stedelijk gebied in combinatie met piekbelasting door lokale 

bronnen. De belangrijkste bronnen zijn het wegverkeer en consumenten (houtstook). Met onze 

uitvoeringagenda nemen we onder meer maatregelen om de emissies van het verkeer en mobiliteit te 

verminderen, en om de overlast door houtrook te beperken. Dit jaar gaan we de Uitvoeringsagenda 

herijken. Bij de herijking zullen we kijken of er aanvullende maatregelen nodig zijn om in 2030 overal in 

de provincie te voldoen aan de WHO advieswaarden, en welke partij voor die maatregelen aan de lat 

staat.  

 

Omdat de lokale en regionale invloed op de luchtkwaliteit beperkt is, kan de provincie Utrecht het doel 

(in 2030 overal in de provincie Utrecht voldoen aan de advieswaarden van de WHO) niet alleen 

bereiken. Daarom hebben wij op 13 januari het Schone Lucht Akkoord mede ondertekend. Met het SLA 

werken gemeenten, provincies en Rijk samen en nemen alle overheidslagen in Nederland maatregelen. 

Een gezamenlijke aanpak is nodig om de hoge achtergrondconcentraties in de provincie Utrecht 

substantieel naar beneden te brengen. Ook Europees bronbeleid is belangrijk. Daarom is in het SLA 

afgesproken dat de partijen samen streven naar een ambitieus Europees luchtbeleid, ieder binnen hun 

eigen mogelijkheden en in hun eigen netwerken. Het Rijk zal daar een belangrijke rol in hebben. 

 

2. GroenLinks vindt het in het bijzonder van belang dat er wordt gewerkt aan de verbetering van de 

luchtkwaliteit waar deze onder druk staat als gevolg van verkeer op wegen in en rondom kwetsbare 

gebieden, zowel woongebieden als natuurgebieden. Daarbij kan het gaan om provinciale maar ook 

rijkswegen. Op bladzijde 17 van de rapportage is sprake van snelheidsbeperkingen in kwetsbare 

gebieden en van overleg met ministerie van IenW. Is de provincie in gesprek met het Rijk over 

snelheidsbeperking tot 100 kilometer ook in de nachtelijke uren in/bij kwetsbare gebieden? Een 

voorbeeld van een traject waar dit speelt is een gedeelte van de A1 bij Amersfoort dat grenst aan 3 

woonwijken. Is deze situatie u bekend? Is er inmiddels een overzicht van deze kwetsbare gebieden waar 

verdere snelheidsbeperkingen aan de orde zouden kunnen zijn.  

 

Vanaf 16 maart is de maximumsnelheid in heel Nederland overdag 100 km/uur, wat bijdraagt aan een 

schonere lucht. De provincie Utrecht voert op dit moment geen actieve lobby om de snelheid ook in de 

nachtelijke uren te beperken. We stellen het wel aan de orde waar het kan. Dat is bijvoorbeeld ook 

gebeurd tijdens de ondertekening van het Schone Lucht Akkoord, waar ik dit ter sprake heb gebracht bij 

de minister. 

 

De situatie in Amersfoort is bekend, dat er klachten zijn vanuit de drie wijken. De berekeningen van de 

Monitoringstool NSL 2018 geven op de rekenpunten 2030 geen overschrijding van de WHO 

advieswaarden aan langs de A1 in Amersfoort. In deze berekeningen is nog met de oude dagsnelheid 

gerekend. 

 

Voor onze eigen wegen maken we een Netwerkvisie, waarvan het concept in december gereed moet 

zijn. De Netwerkvisie wordt passend binnen het netwerk van alle wegen in de provincie. Onze insteek is 

dat we de verkeersveiligheid en leefbaarheid willen verbeteren. Elke weg krijgt in deze visie een 

duidelijke plek in de wegenhiërachie, zodat mensen zich vlot en veilig kunnen verplaatsen en begrijpen 

wat van ze wordt verwacht.  

Verder wordt bij de besluitvorming over de grote projecten, zoals de Oostelijke rondweg Veenendaal, 

invulling gegeven aan de ambitie dat voor mobiliteitsprojecten wordt vastgesteld of aan de normen van 

de WHO voldaan kan worden. 
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3. De luchtvervuiling ten gevolge van verkeer is rondom Amersfoort vergelijkbaar met regio Utrecht (zie 

rapportage luchtkwaliteit 2018). Toch lijkt voor de situatie rondom Amersfoort in de uitvoeringsagenda tot 

nu minder aandacht te zijn. Komt daar in 2020 en verder meer aandacht voor. 

 

De meeste maatregelen in de Uitvoeringsagenda Gezonde Lucht zijn generieke maatregelen voor de 

hele provincie en gericht op verbetering van de achtergrondwaarden. De maatregelen hebben daarom 

provinciebreed een positief effect op de luchtkwaliteit.  

 

 


